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Afrapportering af workshops om identifikation af områder med behov 

for grundvandsbeskyttelse – Miljøstyrelsen 2023 
 
 
Notat pba. workshops den 12. oktober og 8. november 2023 i Odense, gennemført som en del af 
regeringens Pilotprojekt på Fyn. Workshops er gennemført som en del af initiativerne vedr. 
implementeringen af regeringens akutplan for grundvandsbeskyttelse afsat på FL23 til et pilotområde i 
indeværende år 2023.   
   
I pilotområdet skal metoder til identifikation af områder med behov for drikkevandsbeskyttelse afprøves og 
udvikles. De kommende år skal identifikationen af områder udvides til resten af landet.  
 
Pilotprojektet består af fire delprojekter:   
Delprojekt 1: Hydrogeologi - identifikation af områder med potentiale for grundvandsdannelse  
Delprojekt 2: Koncept for risikoanalyse  
Delprojekt 3: Erfaringsindsamling i og inddragelse af pilotområdet  
Delprojekt 4: Vidensdeling – oprettelse af web-portal til deling af kortlægningens mange data og modeller.  
 
Alle fire delprojekter er berørt af de to, afholdte workshop. Nærværende notat er udført inden for 
delprojekt 3, men med indhold fra de tre andre delprojekter.  
 
Workshops blev programlagt og faciliteret af PLUSS Leadership A/S med fagligt input fra MST og MSTs 
øvrige rådgivere på projektet: COWI, Danmarks Miljøportal og GEUS. MSTs rådgivere samt MSTs selv havde 
til opgave separat af bringe erfaringer fra workshops ind i det videre arbejde. 
 
Formatet for dette notat er at opsamle hovedpunkter fra diskussionerne på workshops og at gengive de 
spørgsmål, der blev drøftet i plenum og i grupper. Der ligger dertil præsentationer fra oplæg til de enkelte 
emner i powerpoint. 
Gennemgangen er opdelt i projektets delprojekter og samler erfaringer fra begge workshops i én 
afrapportering.  
 
 
Deltagende aktører: 
 

Den 12. oktober 2023 Den 8. november 2023 

Faaborg-Midtfyn Kommune 

Nordfyns Kommune 

Assens Kommune 

VandCenter Syd/Vand & Affald Svendborg 

Middelfart Kommune 

Kerteminde Kommune 

Odense Kommune 

Region Syddanmark 

Trefor 

Nyborg Kommune 

Faaborg-Midtfyn Kommune 

Nordfyns Kommune 

Assens Kommune 

VandCenter Syd/Vand & Affald Svendborg 

Middelfart Kommune 

Kerteminde Kommune 

Odense Kommune 

Region Syddanmark 

Trefor 

Nyborg Kommune 
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Svendborg Kommune 

Danske Vandværker - region Fyn 

  

Svendborg Kommune 

Danske Vandværker - region Fyn 

  

 
 
 
Program for de to workshops var således: 
 
Workshop den 12. oktober 2023 
 

Tidspunkt Programpunkt 

09.30-09.45 Pkt 1.1: Velkomst og rammesætning 

09:45-10.55 Pkt 1.2: Hydrogeologi – identifikation af områder med potentiale for grundvandsdannelse / 
intro v. MST 

 
Vi søger bl.a. at afdække, hvordan der arbejdes med GKO’s datagrundlag og hvad der evt. 
supplerer dette datagrundlag.  

10.55-11.05 Pause 

11.05-12.15 Pkt 1.3: Vidensdeling og webportal / Intro v. MST 

En tidlig version af ny udstillingsplatform for GKO’s data præsenteres. Efterfølgende 
drøftes, hvilket grundlag og hvilke kriterier der anvendes til at identificere områder med 
behov for målrettet grundvandsbeskyttelse set ift. de geologiske, hydrologiske og 
geokemiske parametre samt hvilke afgrænsninger/udpegninger der er brug for til at kunne 
sikre den nuværende og fremtidige drikkevandsressource. 

12.15-12.45 Frokost 

12.45-13.40 Pkt 1.4: Risikovurdering / intro v. COWI og MST 

• Vi vil bl.a. drøfte hvordan de væsentligste trusler identificeres som del af risiko- 

• vurderingen, hvilket input der anvendes og hvilke eventuelle koncepter, metoder eller 

• roadmaps der anvendes. 

13.40-14:15 Afrunding i plenum på øvelse om risikovurdering 

 14:15-14:30 Afrunding på dagen, afstemning ift. de næste skridt og kort om workshop 2 den 8. 
november 

 
Workshop den 8. november 2023 
 

Tidspunkt Programpunkt 

10.00-10:15 Pkt 2.1: Velkomst og rammesætning 

10:15-11:00 Pkt: 2.2: Non-target analyser v. GEUS 
Non-target analyser gør det muligt at screene for langt flere stoffer, end vi gør i dag med 
de traditionelle såkaldte target-analyser. GEUS fortæller om tilgangen og vi drøfter 
mulighederne. 

11.00-11.10 Pause 
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11.10-12.15 Pkt 2.3: Næste skridt i arbejdet med risikoanalyse / Intro v. COWI 
• Vi går et skridt videre ift. den første workshop og ser på hvordan et roadmap for 

risikoanalyse kan se ud og kan anvendes. 
• Under dette punkt vil der også være konkrete, korte cases fra deltagerne. 

12.15-12.45 Frokost 

12:45-13:30 Pkt 2.4: Risikoanalyse og sammenhængen til det øvrige planarbejde / Intro ved Odense 
Kommune 
Beskyttelsen af grundvandsressourcen er et blandt flere hensyn i den kommunale 
planlægning. Vi drøfter hvordan forskellige hensyn kan arbejde sammen (eller det 
modsatte) og ser på anvendelsen af risikoanalyse i denne forbindelse. 

13.30-14.15 2.5: Kommunikation af risikoanalyse / intro v. MST 
Tilgangen til struktureret risikoanalyse, og det roadmap der vil blive udviklet, er tænkt som 
konkrete redskaber til myndigheder og forsyninger. Dette punkt i dagens workshop vil gå et 
skridt videre og se på hvordan deltagerne anvender risikoanalyse som element i 
kommunikationen med beslutningstagere og interessenter i bred forstand.  

 14:15-14:30 Afrunding på dagen 

 
De to workshops tog afsæt i Fyn som pilotområde. 
 

Indledning på workshops v. MST (pkt 1.1 og 2.1) 
 
MST indledte begge workshops med at beskrive formål og kontekst. Det blev sammenfattet i følgende 
budskaber (citeret fra MST’s præsentation). 
 
Pilotprojektet på Fyn er et politisk iværksat projekt med ophæng i regeringsgrundlaget og finansieret af 
midler afsat på finanslov 2022. 
”Udover akutplanen sætter miljøminister Magnus Heunicke gang i en kortlægning af Danmarks grundvand. 
Kortlægningen skal udpege, hvor vores drikkevand er truet af forurening, og hvor der er behov for en ekstra 
indsats for at beskytte det.   
Kortlægningen begynder med et pilotprojekt på Fyn, og erfaringerne herfra skal bruges, når kortlægningen 
trinvist opskaleres og udrulles til hele landet fra næste år. ”  
(Citat fra miljøministeriets pressemeddelelse 6. juni 2023) 

  
”På længere sigt er der brug for at gøre mere. Ifølge DANVA er der i dag udfordringer ved op imod 200.000 
hektar. Der er dog brug for betydelig mere viden om det eksakte behov for beskyttelse af grundvandet. 
Regeringen vil derfor igangsætte en kortlægning af de 640.000 hektar, der i dag er udpeget som 
indsatsområder, med henblik på at beskytte drikkevandet.” 
(Citat fra regeringsgrundlaget Ansvar for Danmark) 
 
Derfor arbejder MST med et udgangspunkt, der blev sammenfattet således: 

• Regeringen ønsker forandring i drikkevandsbeskyttelsen 
• Der IKKE er taget politisk stilling til hvordan 
• Miljøstyrelsen skal komme med faglige input til, hvilke områder der skal beskyttes som beskrevet i 

regeringsgrundlaget 
• Regeringen og Miljøstyrelsen kan kun lykkes med opgaven ved at inddrage de aktører der kender til 

praksis. 
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Det overordnede formål med pilotprojektet er at udvikle og teste faglige værktøjer til at identificere 
sårbare områder med behov for målrettet beskyttelse og de konkrete trusler.  

  
Projektet skal 

• udvikle og teste nye værktøjer til at identificere sårbare områder med behov for 
drikkevandsbeskyttelse,  

• skabe overblik over processen og metoderne til at identificere og vurdere konkrete 
grundvandstrusler, 

• bygge en platform til at formidle kortlægningsdata til brug for drikkevandsbeskyttelse,  

• inddrage aktører og teste på Fyn. 
 
Løsninger skal 

• bygge på den eksisterende kortlægning, 

• være robuste og transparente, 

• kunne håndtere et mere diverst trusselsbillede, 

• kunne anvendes i resten af landet, når værktøjerne jf. regeringens   ønske rulles ud til resten af 
landet fra 2024. 

 
Projektet skal afrapporteres i begyndelsen af 2024. Så er det regeringen og folketinget der bestemmer 
næste træk. 
 
Der er ikke lagt op til lovændringer, men regeringen/folketinget kan, på baggrund af erfaringer fra 
pilotprojektet og den efterfølgende udrulning til resten af landet fra 2024, tage politisk beslutning om 
beskyttelsen af de sårbare områder mhp. at sikre den nødvendige drikkevandsbeskyttelse. 
 
 

Delprojekt 1 – Hydrogeologi og identifikation af områder med 

potentiale for grundvandsdannelse (Pkt 1.2) 
 
Dette delprojekt tager sit afsæt i et formuleret behov for at komme et skridt nærmere på de arealer, der 
anses for særligt relevante, når der skal ske en indsats ift. grundvandsbeskyttelsen.  
 
GKO (Grundvandskortlægningen) under Miljøstyrelsen er påbegyndt et analysearbejde med at beskrive 
modeller for, hvordan det, der i projektforløbet er omtalt som den særlige, målrettede 
grundvandsbeskyttelse, kan se ud. Det har været formuleret som et ønske om at skabe mere præcise 
”nuancer af blåt”, hvor ikke blot områder inden for OSD defineres, men at man går et skridt videre og mere 
nuanceret til opgaven med at indkredse områder med særligt potentiale for grundvandsdannelse. 
Disse overvejelser og modeller er af GKO præsenteret på workshop d 12. oktober, hvilket har givet et fagligt 
tilbageløb til GKOs arbejde fra de deltagende myndigheder (kommuner og region) samt vandforsyninger. 
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Opsummering fra gruppearbejdet 
 
Der blev stillet to spørgsmål til deltagerne: 
 
 

Hvilket grundlag og hvilke kriterier har I anvendt til at identificere områder med behov for målrettet 
grundvandsbeskyttelse set ift. de geologiske, hydrologiske og geokemiske parametre?  
 
Hvilke afgrænsninger/udpegninger skal I bruge til at kunne sikre den nuværende og fremtidige 
drikkevandsressource, og er nuværende udpegninger tilstrækkelige?   

 
 
Kommentarer fra diskussionerne er gengivet i det følgende. 
 

• Udgangspunktet er i dag indsatsområderne udpeget af MST. Da indsatsområderne ikke tager højde 
for pesticidfølsomhed, suppleres de dog flere steder på Fyn. 

• Transporttid til magasinerne angives som et væsentligt input, når indsatser skal defineres. 

• Usikkerhedsberegning skal gerne medtages i kortlægningsdata. 

• Vandcenter Syd har en grundvandstrategi, hvor der fokuseres på grundvandsbeskyttelse inden for 
25 års og 50 års oplande. Data bygger på statens grundvandskortlægning. Denne tilgang med at 
prioritere de nære oplande fremgår også af indsatsplanerne for grundvandsbeskyttelse, som er 
under udarbejdelse hos flere af de Fynske kommuner. 

• Der efterlyses en regional tilgang til beskyttelsen af grundvandsressources på tværs af de ni 
kommuner. 

• Enkelte peger på et behov for at staten bør definere de områder, der skal beskyttes. 

• Der efterlyses en tilgang til hvordan og hvornår, indsatsplanerne skal opdateres. Bliver de for 
gamle, kan de ikke anvendes som redskab. Indvindingsstrukturen ændres og det skal afspejles i 
indsatsplanerne, så det ikke er de forkerte områder, der jf. planen beskyttes. 

• Robusthed i udpegningerne er et tema, der går igen. Scenarier med velunderbygget datagrundlag 
kan medvirke til bedre udpegninger. Der er også en risiko for fejlagtige udpegninger af arealer til 
beskyttelse, hvor omkostningstunge restriktioner ikke altid har vist sig nødvendige, når sårbare 
områder er blevet identificeret. 

• Det understreges, at OSD’erne skal være realistiske. Det skal være udpegninger, der giver mening 
ift. realisme og beskyttelse. 

• Områder til fremtidig vandindvinding skal ligeledes identificeres. 
 
 

Delprojekt 2 

Koncept for risikoanalyse (Pkt 1.4, 2.3, 2.4 og 2.5) 

 
COWI præsenterede på den første workshop den 8. oktober en konceptuel og generisk tilgang til 
risikoanalyse, som på den anden workshop d. 12. november blev mere konkret på risikoarbejdet ift. 
grundvandsbeskyttelse. 
Dette delprojekt har til formål at udvikle en model eller et ”roadmap”, myndigheder og vandforsyninger 
kan anvende i et systematisk arbejde med risikoanalyse. 
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De to workshops spurgte både ind til den aktuelle praksis og modenhed ift. risikoanalyse og testede 
samtidigt de overvejelser og den tilgang, COWI præsenterede. 
 
For en gennemgang af COWIs model og præsentation henvises til særskilt powerpoint-præsentation på de 
to workshops. 
 
Til indledningen til punktet gav MST udtryk for, at man er klar over, at der arbejdes med risikoanalyser 
allerede og at alle de tilstedeværende har erfaringer på området, som man gerne vil lytte til. Indtrykket er, 
at der er mange veje til målet (risikoafdækningen) og at man gerne ser at ”vejene gennem labyrinten” 
afdækkes. Der blev refereret til vejledningen om indsatsplaner, som ikke har indarbejdet risikoanalyse 
systematisk. 
 
De spørgsmål, der blev rejst på den første workshop, er gengivet nedenfor. 
 

1. Hvilke trusler identificerer I, som I vil gå videre med? 

2. Hvordan er truslerne identificeret? Anvender I en metode til formålet? Og hvem inddrager I 
undervejs i processen? 

3. Anvender I begreberne ”Sandsynlighed” og ”Konsekvens” i analysen? Hvis Ja – hvordan? 

4. Oplist de steps, I går igennem, når I foretager en risikovurdering i praksis. 

5. Hvordan kommunikeres og modtages jeres vurderinger? Har vurderingerne fungeret til det, de 
skulle bruges til? 

 
 
Tilbagemeldinger fra gruppearbejder var bl.a.: 
 
Konklusionen ift. anvendeligheden af den skitse til roadmap, der er præsenteret på de to workshops, er, at 
det peger i retning af et godt redskab til argumentation (ift. risici – sandsynlighed – konsekvens). 
Tilsvarende er det godt redskab til kommunikation overfor interessenterne i form af politikere, borgere og 
erhverv. Der udtrykkes en tvivl om, hvorvidt det kan være med til at rykke ved de politiske prioriteringer, 
hvor hensyn til grundvandsressourcen kan komme til kort ift. andre prioriteringer, der ofte vedrører vækst 
og erhvervsudvikling i bred forstand. 
 
En række øvrige kommentarer gengives i det følgende: 
 
 

• Et roadmap til risikoanalyse skal være praksisnært, for at skabe værdi. Der var bred opbakning til at 
arbejde videre med et roadmap, som det blev præsenteret. 

• Der er en stigende oplevelse af, at det mere er arealer, der skal beskyttes mod potentielt 
grundvandstruende aktiviteter, end at indsatser skal sigte mod konkrete, kendte forureningskilder. 
Dette er bl.a. en konsekvens af, at trusselsbilledet er stadigt mere dynamisk. 

• En liste over konkrete trusler vil være en gevinst i et sådant roadmap. 

• Det mere dynamiske risikobillede gør det nødvendigt med en bredere eller mere holistisk tilgang til 
risikoanalysen (hvad indebærer solcelleparker eller en nye jernbane over Fyn, nævnes som 
eksempler). 

• Vi skal med risikoarbejdet kunne synliggøre balancen mellem økonomi og prioritering. 

• Flere af deltagerne anvender allerede i dag begreberne sandsynlighed og konsekvens i deres 
risikoanalyse, som beskrevet af COWI. Andre tilkendegiver, at en mere omfattende og 
helhedsorienteret tilgang til analysen sjældent finder sted i dag og at man går mere 
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problemorienteret til værks, fx ved at reagere på vandanalyserne. Især estimering af sandsynlighed 
opleves som svært at arbejde med. 

• Arbejdet med risikoanalyse vil naturligt skulle forholde sig til modsatrettede hensyn ift. risiko-
mitigering, hvor forskellige interesser kommer i spil. 

• Større aktører som Vandcenter Syd har en mere struktureret og moden tilgang til arbejdet med 
risikoanalyserne og anvender bl.a. begreberne sandsynlighed og konsekvens.  

• Helt generelt angives et behov for en mere struktureret tilgang til risikoanalyserne, herunder bedre 
vejledning. Mavefornemmelse og erfaring beskrives som grundlag for en del af risikoanalyserne i 
dag. 

• De konkrete trusler varierer ift. geografien på Fyn, men gennemgående er der et fokus på arealerne 
over grundvandsmagasinerne. Det er her, dilemmaerne opleves, når der skal balanceres mellem 
hensynet til grundvandet og hensyn ift. erhvervsudvikling, dyrkning, den næste solcellepark osv. 

• Ud over areal som fokus beskrives en række tematiske risici: Dybe jordvarmeboringer, PtX 
(udfordringer ift. kvantitet), LAR-løsninger, grundvandssænkninger, byggematerialer, 
kunstgræsbaner m.v. 

 
 
Risikoanalyse og hensynet til andre, kommunale planopgaver var et særskilt punkt på den anden workshop. 
Odense Kommune leverede et oplæg med beskrivelse af hvordan man går til arbejdet i dag bl.a. baseret på 
aktuelle drøftelser i kommunen omkring udvikling af et nyt erhvervsområde. Casen illustrerede de 
udfordringer, der er i forskellige hensyn mellem byudvikling og beskyttelse af grundvandet. 
 
Den efterfølgende diskussion tog afsæt i to spørgsmål: 
 

1. Hvad er jeres erfaringer med at anvende risikoanalyse i dialog med andre dele af kommunens 
forvaltning, lodsejere og øvrige erhverv samt borgere? 

2. I hvilket omfang kan risikoanalyse anvendes ift. politiske prioriteringer? Herunder: Hvilken 
risikoaccept arbejder I med ift. det politiske niveau? 

 
Der blev formuleret et ønske om at inddrage relevante interessenter tidligere i arbejdet med risikoanalyse, 
for at få flere perspektiver med og for at skabe en god dialog om de nødvendige indsatser. Det blev 
ligeledes formuleret, at der skal sikres en skarphed ift. hvad, der er de klart faglige vurderinger og hvad, der 
er de politiske prioriteringer. 
 
De stillede spørgsmål bidrog dog ikke til meget klare svar og det tyder ikke på, at arbejdet med 
risikoanalyse generelt bredes ud i dialoger og anvendes som redskab, når der skal lægges faglighed til grund 
for prioriteringerne – eller i det mindste at koblingen mellem risikoanalyse og politiske prioriteringer er i 
dag mindre klar. 
 

Non-target analyser (Pkt 2.2) 

Som et bidrag til indsatsen ift. screeninger af grundvandet for miljøfremmede stoffer leverede GEUS et 
oplæg på workshop 3 om de såkaldte non-target screeninger. Begreberne ”suspect screening” og ”non-
target screening” blev introduceret. Aktuelt er Novafos og Københavns Universitet i et samarbejde om 
disse analysemetoder. De nye metoder er et supplement til de target-screeninger, der anvendes i dag. De 
nye metoder omtales også som et ”fingeraftryk af vandet”, der gør det muligt at identificere stoffer, man i 
udgangspunktet ikke søger efter som man gør i de nuværende target-screeninger. 
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Hovedparten af punktet var organiseret som oplæg og pga. tekniske udfordringer, var der kun mindre tid til 
efterfølgende diskussion. 
 
I den efterfølgende diskussion var der en opfattelse af, at den beskrevne tilgang til analyserne vil være 
meget anvendelig. Det vil kunne give en nuancering af trusselsbilledet og større mængder data vil kunne 
indsamles og analyseres end i dag. Det vil også kunne styrke overvågningsprogrammet på nationalt niveau. 
Det er en metode, der vil kunne nuancere trusselsbilledet, så vi hele tiden parallelt adresserer 
udfordringerne – det kan blive en måde hvorpå myndigheder og forsyninger kommer mere på forkant med 
de risici, der konstant ændrer sig (qva industriens brug af nye stoffer). 
 
Det forekommer at være en tilgang, der evt. bør implementeres på nationalt niveau, bl.a. da mindre 
vandværker næppe har økonomi eller ressourcer til at anvende metoden. 
 
 

Delprojekt 4: Vidensdeling – udstilling og formidling af data (Pkt 1.3) 
 
GKO indledte med at konstatere, at vi allerede genererer mange geologiske, kemiske og hydrogeologiske 
data i grundvandskortlægning.dk. Men der er også data, der ikke udstilles i dag, som man ønsker at dele. 
Det kan være data, der udgør en ret kompleks viden og hvis de skal udstilles, så kræver det, at der tænkes i 
lettilgængelige og forståelige formater – også så ikke kun fagfolk kan få værdi af dem. Der henvises til 
særskilt powerpoint-præsentation fremlagt på workshop 1 vedr. dette delprojekt. 
 

 Delprojektets mål er således, at 

➢  sikre udstilling, formidling og deling af grundvandskortlægningens data samlet ét sted 
➢ skabe et design, hvor hjælp til forståelse af det faglige indhold integreres og formidles således, at 

anvenderen oplever et kvalitetsløft i sin opgaveløsning 

Data vil blive tilgængelige i en ny webportal og indeholde mange års kortlægning.  
  
Det første skridt i anvendelsen af portalen kan være at angive sin kommune eller adresse (fx som lodsejer) 
og så zoome ind. Det næste skridt kan være at downloade data fra forskellige lag og så arbejde videre med 
dem ”hjemme” (i eget datamiljø).  
 
I den efterfølgende diskussion på workshoppen blev der stillet følgende spørgsmål: 
 

1. Hvilke typer data og datakilder anvender I primært i jeres arbejde? 
2. Hvilke teknikker og værktøjer anvender I – på hvilket niveau?  
3. Hvem er jeres slutbrugere ift. data? 
4. Hvilke udfordringer støder I på i forhold til at samle og analysere data? Hvad vil I gerne kunne, som 

I ikke kan i dag? 

 
 
Svarene illustrerede, at der er en bred base af datakilder, der bl.a. dækker grundvandsdata, data om 
indvindingstilladelser, GEO-GIS og til målrettede notater fra regionen om PFAS (punktkilder). Kommunerne 
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efterspurgte generelt adgang til regionens data også. Der er en lang række platforme – Jupiter, DAI, 
Grundvandskortlægning.dk, Calypso / Watson, Miljø-GIS, Geoatlas mfl.  
 
Der blev peget på en oplevelse af, at der set fra kommunernes side er meget mere data i dag, end hvad der 
faktisk anvendes. 
 
Det niveau, der oftest tages udgangspunkt i (ift. data), når man er kommune, er naturligt nok 
kommuneniveau. Regionen angiver, at OSD og indvindingsoplande uden for OSD altid er udgangspunktet. 
 
Slutbrugerne angives at være politikere, forvaltningsledelser, vandforsyningerne og til tider også 
uddannelsesinstitutioner. Øvrige brugere kan være rådgivere, aktører på infrastruktur (Vejdirektoratet, 
BaneDanmark) og aktører, der ønsker at udvikle VE-løsninger på arealerne. 
 
Udfordringer ift. brug af data kan være tvivl om datas aktualitet (om det er opdaterede data, der er 
indeholdt). Data skal også være dokumenterede, så man kan se, hvor data og beregninger kommer fra. 
 
 
Hvis ny portal skal skabe værdi (Sammenfatning fra gruppearbejdet på workshop 1): 
 

• Det skal være nemt at hente data ind i sit eget system til efterbearbejdning. 

• Portalen skal indeholde links til datarapporter. 

• Portalens data skal kunne anvendes som støtte til afgørelser. 

• Det skal være nyeste og bedste data.  

• Data skal være robuste. 

• Data skal genberegnes ved væsentlige ændringer i datagrundlaget. 
 
 
 
 
 


